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ABSTRAK  

Skripsi dengan judul “Pengaruh Model Pembelajaran Predict Observe 

Explain (POE) terhadap Kemampuan Berpikir Kreatif dan Hasil Belajar Siswa 

Materi Segitiga dan Segiempat Kelas VII MTs Darul Hikmah Tawangsari 

Tulungagung” ini ditulis oleh Naning Khoirun Nikmah, NIM. 12204183265, 

vb.,Pembimbing Dr. Ummu Sholihah, S.Pd., M.Si.  

Kata Kunci: Predict Observe Explain (POE), Berpikir Kreatif, Hasil Belajar  

Penelitian ini dilatarbelakangi oleh rendahnya kemampuan berpikir kreatif 

dan hasil belajar siswa. Hal ini disebabkan oleh penerapan model pembelajaran 

yang digunakan di kelas cenderung menekankan pada metode Teacher Center. Hal 

tersebut berdampak pada kurangnya kesempatan siswa untuk mengeksplor 

pengetahuan yang dimiliki. Model pembelajaran POE dapat digunakan untuk 

membuat siswa lebih aktif terlibat dalam menyatakan suatu tindakan, 

mempertimbangkan tindakan tersebut, mengamati, dan membandingkan tindakan 

tersebut dengan tindakan sebelumnya.  

Tujuan dari penelitian ini adalah (1) Untuk mengetahui pengaruh model 

pembelajaran Predict Observe Explain (POE) terhadap kemampuan berpikir kreatif 

siswa materi Segitiga dan Segiempat kelas VII MTs Darul Hikmah Tawangsari 

Tulungagung. (2) Untuk mengetahui pengaruh model pembelajaran Predict 

Observe Explain (POE) terhadap hasil belajar siswa materi Segitiga dan Segiempat 

kelas VII MTs Darul Hikmah Tawangsari Tulungagung. (3) Untuk mengetahui 

pengaruh model pembelajaran Predict Observe Explain (POE) terhadap 

kemampuan berpikir kreatif siswa dan hasil belajar siswa materi Segitiga dan 

Segiempat kelas VII MTs Darul Hikmah Tawangsari Tulungagung.  

Penelitian ini menggunakan pendekatan kuantitatif dan jenis penelitian quasy 

eksperiment dengan desain posttest only control design. Populasi pada penelitian 

ini adalah seluruh siswa kelas VII MTs Darul Hikmah Tawangsari Tulungagung 

yang berjumlah 10 kelas dan terdiri dari 355 siswa, sedangkan sampel yang 

digunakan yaitu kelas VII-C sebagai kelas eksperimen yang berjumlah 33 siswa 

dan VII-D sebagai kelas kontrol yang berjumlah 35 siswa. Teknik pengambilan 

sampel menggunakan Purposive Sampling. Teknik pengumpulan data 

menggunakan tes dan dokumentasi. Analisis data uji MANOVA. 

Hasil penelitian menunjukkan bahwa (1) Ada pengaruh model pembelajaran 

Predict Observe Explain terhadap kemampuan berpikir kreatif pada materi segitiga 

dan segiempat kelas VII MTs Darul Hikmah Tawangsari Tulungagung. (2) Ada 

pengaruh model pembelajaran Predict Observe Explain terhadap hasil belajar siswa 

pada materi segitiga dan segiempat kelas VII MTs Darul Hikmah Tawangsari 

Tulungagung. (3) Ada pengaruh model pembelajaran Predict Observe Explain 

terhadap kemampuan berpikir kreatif dan hasil belajar siswa pada materi segitiga 

dan segiempat kelas VII MTs Darul Hikmah Tawangsari Tulungagung.  
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ABSTRACT 

The research entitled “The Influence of Predict Observe Explain (POE) 

Learning Model on Creative Thingking Ability and Students Learning Outcomes at 

The Theme of Triangles and Rectangles at 7th
 Grade of Islamic Junior High School 

Darul Hikmah Tawangsari Tulungagung” was written by Naning Khoirun Nikmah, 

Students Registered Number. 12204183265, Advisor by Dr. Ummu Sholihah, 

S.Pd., M. Si. 

Keywords: Predict Observe Explain (POE), Creative Thingking, Learning 

Outcomes 

This research is motivated by the low creative thinking ability and students 

learning outcomes. This is because the implementation of the learning model  in the 

classroom uses conventional model emphasize the Teacher Center method. This has 

an impact on the lack of opportunities for students to explore their knowledge. The 

POE learning model can use to make students more active in starting an action, 

considering the action, observing, and comparing the action with previous actions. 

The porpose of this research were: (1) to know the influence of Predict 

Observe Explain (POE) learning model on creative thingking ability at the theme 

of triangles and rectangles at 7th
 grade of Islamic Junior High School Darul Hikmah 

Tawangsari Tulungagung. (2) to know the influence of Predict Observe Explain 

(POE) learning model on students learning outcomes at the theme of triangles and 

rectangles at 7th
 grade of Islamic Junior High School Darul Hikmah Tawangsari 

Tulungagung, (3) to know the influence of Predict Observe Explain (POE) learning 

model on creative thingking ability and students learning outcomes at the theme of 

triangles and rectangles at 7th
 grade of Islamic Junior High School Darul Hikmah 

Tawangsari Tulungagung. 

This study uses a quantitative approach and a quasi experimental type of 

research with a posttest only control design. The population in this study were all 

students of 7th
 of Islamic Junior High School Darul Hikmah Tawangsari 

Tulungagung which numbers 10 classes and consists of 355 students, with the 

samples used were students of 7th C class as the experimental class which amounted 

to 33 students and students of 7th D class as the control class which amounted to 26 

students. The research sampling technique used purposive sampling technique. 

Data collection techniques using tests and documentation. Analysis of research data 

with MANOVA test. 

The research results showed (1) there is the influence of Predict Observe 

Explain (POE) learning model on creative thingking ability at the theme of triangles 

and rectangles at 7th
 grade of Islamic Junior High School Darul Hikmah Tawangsari 

Tulungagung, (2) there is the the influence of Predict Observe Explain (POE) 

learning model on students learning outcomes at the theme of triangles and 

rectangles at 7th
 grade of Islamic Junior High School Darul Hikmah Tawangsari 

Tulungagung, (3) There is the influence of Predict Observe Explain (POE) learning 

model on creative thingking ability and students learning outcomes at the theme of 
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triangles and rectangles at 7th
 grade of Islamic Junior High School Darul Hikmah 

Tawangsari Tulungagung. 
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 الملخص

البحثثالالمي بللثثضل  "ثثثثثث ملذجثثعليملت  ؤ لجمييظلجلبتلال  علثثقللي بييفليي ل ثث   لال   يمل

 بلفبلمضد لال ثيالوال ملعلفبلالصفلالسضلعللضل   سقلال   سطقلالإل  ض يلوت ضئجلجميظلالط

الإس ميقلدا لالح  قلجضواتجلسض يلج ل تجلأج تجذلالذيلك ب هلتضتيلجلخيملاللم ق،ل  ظلالقي .ل

 ،لال شمف:لال ك    لأملصييحقلال ضجس يم.12238140221

لالإل  ض ي،لت ضئجلال ميظ.:لجلبتلال  علقللي بييف،لال   يملالكلمات الأساسية

خي يقلهذالالبحالهبل"مفل   ىلال مكيملالإل  ض يلوت ضئجلجميظلالط ب.لوهذالمسببل

يي لاس خ املت  ؤ لال مييظلفبلال صلللضلل  ؤ لال قيي يلالذيلي مكزليي لطميققلدو لال ميظ.ل

علقلبتلال  وهذاليتديلال ل يقلال مصقلليط بلل ق يظلال مض فليل هظ.ليس طيعلت  ؤ لجل

لي بييفلانليس خ ملل صليعلالط بلانليش مك الفبلجق يظلالم للوي  مليييهلوي علهلويقض نل

لالم لليي لالم لل بيه.

(لل ممفقلجعليملت  ؤ لجمييظلجلبتلال  علقللي بييفليي ل    ل1أه افلهذالالبحالهبل)

س ميقل   سقلال   سطقلالإال   يملالإل  ض يلفبلمضد لال ثيالوال ملعلفبلالصفلالسضلعللضل

(لل ممفقلجعليملت  ؤ لجمييظلجلبتلال  علقللي بييفل2دا لالح  قلجضواتجلسض يلج ل تجلأج تج،ل)

لال   سطقل للضل   سق لالسضلع لالصف لفب لوال ملع لال ثيا لمضد  لفب لالط ب لجميظ لت ضئج يي 

ل) لأج تج، لج ل تج لسض ي لجضواتج لالح  ق لدا  لت0الإس ميق لجعليم لل ممفق لجلبتل( لجمييظ   ؤ 

ال  علقللي بييفليي ل    لال   يملالإل  ض يلوت ضئجلجميظلالط بلفبلمضد لال ثيالوال ملعلفبل

لالصفلالسضلعللضل   سقلال   سطقلالإس ميقلدا لالح  قلجضواتجلسض يلج ل تجلأج تج.

ج  عل يس م للهذالالبحاللضلبحالال  بللل ملشبهلال جميببلل ص يظلالإخ بض لالبم ل.لال

فبلهذالالبحالهبلكللالط بلفبلالصفلالمضشمللضل   سقلال   سطقلالإس ميقلدا لالح  قل

لجضواتجلسض يلج ل تجلأج تجل ل،ل011فص للوج   نلمفلل13ال بليبيغلي دهض ط بللطضلبض

ط بلالصفلالسضلعللدلل00لضلميلقلهبلط بلفبللالصفلالسضلعلل لك صللال جميبلللم دل

ط ب.لطميققلالميلقللطميققلالميلقلال ه فق.لطميق لج علالبيضتضتلل01ك صللال ح ظللم دل

 لضلإج بض لوال  ليق.لجحييللالبيضتضتللييللالبيضتضتللخ بض لمل فض.

(لكضنلجعليملت  ؤ لجمييظلجلبتلال  علقللي بييفليي ل    ل1جه يلت ضئجلالبيضتضتلأنل)

ميقلالسضلعللضل   سقلال   سطقلالإس ال   يملالإل  ض يلفبلمضد لال ثيالوال ملعلفبلالصفل
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(لجعليملت  ؤ لجمييظلجلبتلال  علقللي بييفليي ل2دا لالح  قلجضواتجلسض يلج ل تجلأج تج،ل)

ت ضئجلجميظلالط بلفبلمضد لال ثيالوال ملعلفبلالصفلالسضلعللضل   سقلال   سطقلالإس ميقل

  ؤ لجمييظلجلبتلال  علقللي بييفل(لكضنلجعليملت0دا لالح  قلجضواتجلسض يلج ل تجلأج تج،ل)

يي ل    لال   يملالإل  ض يلوت ضئجلجميظلالط بلفبلمضد لال ثيالوال ملعلفبلالصفلالسضلعل

للضل   سقلال   سطقلالإس ميقلدا لالح  قلجضواتجلسض يلج ل تجلأج تج.

 

 


